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Høringssvar er sendt til siwola@em.dk og misopo@em.dk 

 

Høring om forslag til Lov om ændring af visse love på Erhvervsministeriets område  

(Ændring af visse love og bestemmelser på Erhvervsministeriets område som følge af 

opgavebortfald) j. nr.  

 
Landbrug & Fødevarer takker for muligheden for at afgive bemærkninger til forslag til Lov om 

ændring af visse love og bestemmelser på Erhvervsministeriets område som følge af 

opgavebortfald.  

 

Vores bemærkninger fremgår nedenfor.  

 

3.1 Ydelse af lån til kapitalejere, ledelsesmedlemmer m.fl. 

Landbrug og Fødevarer støtter de foreslåede ændringer i selskabsloven om kapitalejerlån. 

Ophævelsen af de særlige betingelser vil øge fleksibiliteten for danske selskaber og at være i tråd 

med EU’s selskabsdirektiv. Samtidig bevarer vi en nødvendig beskyttelse af kreditorer gennem 

ledelsens ansvar for at sikre et forsvarligt kapitalberedskab. 

 

Ved at fjerne kravene om revisor- og myndighedskontrol over kapitalejerlån reduceres den 

administrative byrde, hvilket giver selskaberne større frihed til at fokusere på forretningsmæssige 

beslutninger. Dette er et vigtigt skridt mod et mere smidigt og effektivt erhvervsklima. 

 

Slutteligt vil Landbrug & Fødevarer opfordre til, at ændringerne ikke giver anledning til en endnu 

bredere fortolkning af selvfinansieringsreglerne i SEL §206.   

 

 

3.4 Opgavebortfald på området for klyngefinansiering 

L&F er som udgangspunkt positive overfor, at regeringen ønsker at reducere administration i staten 

med 1000 årsværk. Endvidere er det fornuftigt at samle administrationen af klyngerne under 

samme styrelse.  

 

L&F er dog bekymrede over de utilsigtede konsekvenser ved, at bevillingen, som klyngerne indtil nu 

delvis er finansieret af via Uddannelse- og Forskningsministeriet, fjernes, da netop denne bevilling 

er et effektivt instrument til at arbejde med videnbaseret innovation. Bevillingen er særlig gavnlig for 

aktiviteter vedr. videnbro og -spredning, da den hviler på et regelsæt der rummer et Comfort Letter 

fra EU-kommissionen fra 2018. Dette medfører en række fordele, fx at 50% af bevillingsmidlerne 

skal tilgå videninstitutioner, sammenlignet med de regelsæt, klyngerne administreres efter under 

Erhvervsstyrelsen.  

 

Derfor medfører lovændringen, at klyngerne fremover ikke får samme vilkår for at gennemføre 

videnbaserede aktiviteter i samarbejde med videninstitutionerne. L&F mener, at klyngernes 



Side 2 af 2 

 

  

værdiskabelse i høj grad beror på deres arbejde med videnbaseret innovation, hvorfor det er 

afgørende at fastholde Comfort Letter i administrationen af klyngerne, således at de fleksible vilkår, 

dette medfører, overføres til Erhvervsstyrelsen. Det er vigtigt at klyngerne fortsat understøttes i at 

accelerere SMV’ers produktivitet og konkurrenceevne ved at bygge bro mellem forskning og 

erhvervsliv, hvilket understøttes mest effektivt ved at anvende samme regelsæt som anvendes i 

Uddannelses- og Forskningsministeriet og det dertilhørende Comfort Letter.  

 

Hertil kan en måde at opnå administrativ forenkling hos Erhvervsstyrelsen, som ikke vil 

kompromittere vilkårene hos hverken klyngerne, virksomhederne eller videninstitutioner, være at 

afskaffe den såkaldte basisbevilling, som anvendes i Erhvervsstyrelsen, mens midlerne herfra 

videreføres i de tilbageværende to bevillinger, innovationsbevillingen og bevillingen til 

videnbaserede klyngeaktiviteter, der begge fremover administreres af Erhvervsstyrelsen. Dette vil 

imødekomme lovens hensigt om reduceret administration, da tre bevillinger vil blive reduceret til to, 

mens vilkårene for at gennemføre videnbaserede aktiviteter fastholdes. 

 

Vi ser frem til at følge lovforslagets videre behandling og implementering, samt de skattemæssige 

ændringer, som parallelt vil ske, jf. sommerens iværksætterpakke og lovprogrammet 2024/2025.  

 

 

 

 

Med venlig hilsen 

 

Anders Martin Klöcker 

Erhvervs- og Forskningsdirektør 
 


